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2025. február 28-án délelõtt népes gyülekezet kolompolásától, csörgésétõl, énekétõl volt hangos a Sió-part. Az Õszikék Szolgáltató
Központ által kezdeményezett kiszeégetésbe az óvoda és a Vak Bottyán Általános Iskola és Gimnázium alsó tagozatos osztályai is be-
társultak és kiszebábokkal vonultak ki, hogy közösen búcsúzzanak a téltõl, a rossztól és a betegségektõl. Az osztályok és az ovisok ver-
sekkel, énekekkel és tánccal készültek, majd a kis mûsor végén a kiszebábokat meggyújtottuk és énekszó mellett elégettük. Reméljük,
a télnek már vége, bizakodva várjuk a tavaszt. Zárásként az Õszikék munkatársai forró teával vendégelték meg a gyerekeket.

G.H.H.

ELÛZTÜK A TELET!ELÛZTÜK A TELET!

Beszélgetés Könyv Katával
Könyv Kata a jól ismert mûvészcsalád gyermekeként nevelkedett Simontornyán. Édesapja, Könyv
István János grafikus, aki 2022-ben megkapta a Magyar Kultúra Lovagja címet. A három éve el-
hunyt édesanyja, Könyvné Szabó Éva bõrmûves, népi iparmûvész volt, a Tolna Vármegyei Értéktár
is nyilvántartja munkásságát.
Könyv Kata ugyan elkerült Simontornyáról, de nagy büszkeséggel figyeljük tevékenységeit, sikereit,
az internetes felületeken nagyon gyakran találkozhatunk vele.
A Simontornyai Hírek olvasói nevében kerestük meg és kérdeztük Katát.

Folytatás a 6. oldalon.
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A polgármester tollából
Jó lenne, ha úgy kezdhetném havi beszámolómat, hogy „minden a
megszokott mederben zajlott az elmúlt idõszakban”. Sajnos, ez
nem igaz. Alapvetõen a már megszokott sirámokat ölteném most
is szavakba, de én egy felfele haladó spirált tapasztalok a feladata-
ink növekedésében. Nyilván ennek a problémának az okai össze-
tettek. Egyértelmû, hogy az a fajta aktivitás, ami jellemzi a feladat-
ellátásunkat, annak közvetlen következménye, hogy magunkra
húzzuk az újabb és újabb megoldásra váró problémákat. Nyilván a
vezetõi felelõsség részét képezi az is, hogy biztosítsuk azt, hogy ne
vállaljuk túl magunkat. Munkánk nagy részét a kötelezõ feladata-
ink és az azokhoz kapcsolódó napi munkák, településüzemeltetés,
fejlesztéseink, beruházásaink, a közösségi rendezvényeink teszik
ki. A problémák gyökerét egyébként én nem abban látom, hogy
túlságosan sok dolgot akarnánk egyszerre csinálni, hiszen min-
denki jogos igénye az, hogy a város elõre lépjen, megoldjunk évti-
zedes problémákat, építsük, fejlesszük városunkat. Azt viszont
nem tartom normálisnak, az önkormányzati munkát támogató
külsõ tényezõnek, hogy egyre nagyobb mennyiségû átgondolat-
lan, sok esetben felesleges bürokratikus elõírást zúdít ránk az ál-
lam. A velünk párhuzamos közigazgatás tevékenysége sokszor
nem a segítõ, támogató érzést kelti bennünk. Talán csak egyetlen
morzsa ahhoz, hogy ezt lefordítsam a hétköznapok küzdelmeinek
bemutatására. Több mint három hónapig tartott az a folyamat,
hogy egy elkészült beruházás kapcsán egy parkolót forgalomba
helyezzünk, hogy a város azt használni tudja. Nyilván ennek is
összetett, több szereplõs okai vannak, de jól mutatja a jelenlegi
magyar viszonyokat.
A 2025. január 1-jétõl mûködõ Simontornyai Közös Önkormány-
zati Hivatal (Simontornya, Belecska, Kisszékely, Nagyszékely)
mûködtetése nagyon jól tükrözi a fenti gondolatokat. Nyilvánva-
lóan a közös hivatal mûködtetése, a részbeni együtt gondolkodás
és cselekvés egy új feladat, amit meg kell tanulni, aminek gépeze-
tét létre kell hozni, mûködését össze kell csiszolni. Látom, tapasz-
talom, hogy ez a vártnál is nagyobb munka lett. Láthatóan a jegyzõ
(és a hivatal különbözõ szakterületekért felelõs kollégái) tevé-
kenységének jelentõs részét a társult hivatalok munkájának segí-
tésére, támogatására kell fordítania. Ez nem segíti a saját tevé-
kenységünket, hosszú távon nem lesz fenntartható. Talán segíthet
a jövõt tekintve az, hogy vélhetõen májusban betöltésre kerülhet
az aljegyzõi munkakör. A tapasztalt, kellõ gyakorlattal és tudással
rendelkezõ kolléganõ talán azonnali megoldást jelenthet. Az új
aljegyzõ távolabbról érkezik hozzánk, így szolgálati lakást is kell
biztosítanunk a részére. A közös önkormányzati hivatal kapcsán
egyeztetésre hívtam a társult települések polgármestereit. Márci-
us 11-én a hivatalvezetõ és a pénzügyi osztályvezetõ részvételével
átbeszéltük az eddigi mûködés tapasztalatait, a problémák megol-
dása irányába mutató elképzeléseket fogalmaztunk meg, és ami a
leglényegesebb, átbeszéltük, terveztük a közös hivatal költségve-
tését, az állami finanszírozáson felüli hozzájárulások mértékét.
A TOP Plusz keretében megvalósuló Mátyás király utcai parkoló
hatósági engedélyeztetési eljárása lezárult, a szükséges engedé-
lyeket megkaptuk. Több hónapnyi várakozás után végre meg tud-
tuk nyitni a személy- és buszforgalom részére a parkolót. Sajnos, a
tervezés során kimaradt az utcabútorok (padok) elhelyezésének
lehetõsége, illetve a hulladékgyûjtõk sem kerültek tervezésre.
Mindezeket szeretnénk majd a közeljövõben pótolni. A fogadó-
épületnél a parkolók engedélyeztetési eljárását mihamarabb sze-
retnénk megindítani. Sajnos, a fogadóépület esetében a kivitelezõ
újabb késedelmet jelentett. Az épület légtechnikai berendezésé-
nek megrendelését tervezõi hiba miatt módosítani kellett, a gyár-
tó az új rendszer leszállítását május elejére igazolta vissza. Sajnos,
csak a gépészeti elemek beépítése, üzembe helyezése után, várha-
tóan május közepén indulhat meg a végleges mûszaki átadási eljá-
rás. Ezt követõen kerülhet sor a használatbavételi engedélyek
megszerzésére.

Havi beszámolóim során évekig tudósítottam a Vidékfejlesztési
Program keretében megvalósult két (piac és külterületi utak) pá-
lyázatunkról. Örömmel jelentem be, hogy remélhetõleg ez az
utolsó alkalom, hogy tudósítok ezekrõl a fejlesztésekrõl. Igaz, a
beruházások már korábban lezárultak, a pályázat hatósági záró el-
lenõrzései is megtörténtek, de bürokratikus akadályok miatt
mindkét projekt esetében a város szempontjából jelentõsnek ne-
vezhetõ források kifizetésére hosszú idõn keresztül vártunk. A kö-
zelmúltban a külterületi út több mint 28 milliós kifizetése is meg-
történt, így az már tényleges forrásként bekerült a város 2025. évi
költségvetésébe.
A munka folyamatosságát az biztosítja, hogy a lezárt projektek he-
lyébe próbálunk mindig újakat is behozni. A vidékfejlesztés kere-
tében újabb uniós források elérésére van lehetõség. A korábbi
VP-s pályázatok helyébe a Közös Agrárpolitika (KAP) keretében
külterületi utak fejlesztésére nyílt újabb lehetõség. A Pósapart ut-
ca tervei elkészültek, a pályázat beadása pár napon belül megtör-
ténik. Nyilván ez csak egy lehetõség, hogy szilárd burkolatot kap-
jon egy újabb útszakasz. Filozófiánk, hogy minden lehetõséget
meg kívánunk ragadni. Egyesekben néha felmerül, hogy miért ép-
pen ezt, amikor lenne fontosabb. Igen, tudjuk, de ha erre van lehe-
tõség, akkor azt kell csinálni. Ezzel is jobb, élhetõbb, gazdagabb
lehet a település. Az nem lehet ellenpont, ha azt mondjuk, ez most
nem fontos.
A Malom és Hunyadi utcák teljes burkolat felújítása közbeszerzé-
si eljárásának elõkészítése befejezõ szakaszában van, várhatóan a
felhívás hamarosan utolsó ellenõrzésre hozzánk kerül. Az állami
építési beruházások rendjérõl szóló 2023. évi LXIX. tv. több szigo-
rítást is bevezetett, amely esetlegesen befolyásolhatja a projekt to-
vábbi elõrehaladását. Mindkét projekt esetében érvényesek a tör-
vényi elõírások, amelyek elõírják a tervellenõr és a költségszakér-
tõ bevonását. Mivel a törvény végrehajtási rendelete nem készült
el, így a részletszabályok ismerete nélkül nagyon nehéz az új sza-
bályokat alkalmazni. Nyilván nem apró részletet jelent az, hogy a
beruházások értékhatárait sem határozták meg. A törvény a beru-
házót (jelen esetben bennünket) az Építési és Közlekedési Mi-
nisztérium (ÉKM) megkeresésére kötelez. Levélben fordultam a
minisztériumhoz, hogy a beruházások becsült költségei (65 és 185
millió) alapján adjanak mentességet a tervellenõr és költségszak-
értõ bevonására vonatkozó kötelezésre, de egyúttal az útfelújítá-
sok költségvetését is felterjesztettük. Az ÉKM-nek 45 nap áll a
rendelkezésére, hogy a kérelmünket elbírálja. Ez nyilván megint
másfél hónap idõvesztés. Elképzelésünk szerint közben feltétele-
sen folytatjuk a beszerzési eljárást, amelynek minimális idõtarta-
ma is két hónap. Szóval szintén gõzerõvel megy a küzdés, amely-
nek végén, remélhetõleg, ebben az évben két utca megújulhat Si-
montornyán.
Március 6-án egyeztetést folytattunk a körárokhoz kapcsolódó
megnyert pályázat tervezõivel, akik majd az egész település
vízkárelhárítási tervét is készíteni fogják. Érdekes volt látni, halla-
ni a felméréseik, helyszíni bejárásaik alapján kialakított képet. A
megbeszélésen elmondtam azt, ha az elmúlt 50 évben csak egyet-
lenegy alkalommal ilyen szakmai elõkészítés után kezdõdött vol-
na meg a jövõ fejlesztését megalapozó tervezési munka, akkor ma
lehet, nem itt tartanánk. Látjuk, hogy a korábbi mûködõképes
rendszerek a ciklusokon átívelõ rossz és meg nem hozott önkor-
mányzati döntések, az elmaradt karbantartások miatt több terüle-
ten a mûködõképtelenség határán vannak. A tervezési feladatok
következõ fázisában (a tervek véglegesítése elõtt) tervezzük a
képviselõ-testület és az érintettek, érdeklõdõk bevonását is.
Az Interreg – Európai Területi Együttmûködés célkitûzés nevû
program keretében már a múlt évben egy meghívásnak eleget té-
ve, részt vettem egy már zajló program megbeszélésén. Az In-
terreg az Európai Unió kiemelt eszköze, mely az EU-n belüli vá-
rosok és régiók együttmûködését erõsíti. Mint a Kohéziós Politika
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része, kiemelt szerepet játszik a regionális fejlesztés népszerûsíté-
sében, a gazdasági egyenlõtlenségek csökkentésében, a különbö-
zõ régiók fejlettségi szintje közötti egyenlõtlenségeknek és a leg-
kedvezõtlenebb helyzetû régiók lemaradásának a csökkentésé-
ben. Idõközben felkérték Simontornyát (ismerve elképzelésein-
ket, az azokon alapuló már folyamatban és elõkészítés fázisában
lévõ fejlesztéseinket), hogy legyünk a program része, egyfajta
mintaként szolgáljunk. Természetesen örömmel fogadtam el a
felkérést, amely komoly konkrét anyagi elõnyöket nem jelent, de
számos haszna és elõnye lehet a település részére. Március 12-én
egy videóbeszélgetés keretében folytattunk a program résztvevõi-
vel egy beszélgetést. Április 15-én személyes találkozóra és meg-
beszélésre kerül sor Simontornyán. Fontosnak gondolom és tar-
tom a nyitottságot, a változó világ kérdéseinek napirenden tartá-
sát, a széleskörû gondolkozáson alapuló jövõkeresést, csak ezek
együttesen rajzolhatják meg azt az utat, amely múltjához méltó
településsé teszi Simontornyát.
A 2025-ös év számos kerek évfordulót tartogat Simontornya szá-
mára. Talán a legfontosabb, hogy 50 éve fejezõdött be Horler
Miklós vezetésével a vár rekonstrukciója. Az évfordulóról méltó-
képpen szeretnénk megemlékezni. Kiállítások, mûemlékes szak-
mai konferencia szervezésén dolgozunk. Ebben az évben lesz
Simontornya várossá nyilvánításának 30. évfordulója, az Õszikék
intézményünk 20 éves lesz, de a polgármesteri hivatal épülete is a
120. évébe lép. Az évfordulókat súlyuknak megfelelõ mértékben
szeretnénk az idei tevékenységünkbe méltóképpen beilleszteni.
Kulturális, épített és szellemi örökségünk ápolása is nagyon fon-
tos feladatunkat jelenti.
Simontornya kulturális szempontból is mindig fontos eleme volt a
térség, a régió életének. Ezek továbbra is fontos feladatot jelente-
nek. Régóta zajlanak a Várnap, a Városnap elõkészületei. Biztos
vagyok benne, hogy a már megszokott, rangos eseményeket fo-
gunk ebben az évben is megszervezni. Aztán régóta tervezgettük,
hogy nyitunk ki új irányokat is. Az aktív turizmus terén is vannak
lehetõségeink. Hosszabb elõkészítés után meghirdettük a Vártól
Várig Futás rendezvényünket, amelyre május 31-én kerül sor.
Egyedi környezetben szervezzük az eseményt, amelyet két gyö-
nyörû történeti emlékhely, a simontornyai és ozorai vár biztosítja.
A Sió völgye szintén méltó természetes környezet, amelyen ke-
resztül futva és talán közúton kerékpárral lehet teljesíteni a kü-
lönbözõ távokat. A rendezvény Simontornya (önkormányzat, vár,

Simontornyáért Közalapítvány), az ozorai vár fenntartója, a NÖF
(Nemzeti Örökségvédelmi Fejlesztési Nonprofit Kft.), Ozora
Község Önkormányzata részvételével, szervezésében valósul
meg. Nem csináltunk még ilyet, de minden így kezdõdik. Mindig
azt mondom, hogy a legfontosabb az ember. Ismételten sikerült
bekapcsolni ebbe a közösségi munkába olyan embereket, akik szí-
vüket, lelkület belerakva dolgoznak a közös ügyeinken.
Nagyon fontosnak tartom az együttmûködést. Az önkormányzati
munka, a város ezernyi lehetõséget és irányt rajzol fel ehhez. Régi
gondolatot jelent a két vár (Ozora, Simontornya) közötti szoro-
sabb együttmûködés lehetõsége. Két szép emlékhely meglepõ kö-
zelségben, amelyek nem összehasonlíthatóak és nem konkurenci-
át jelentenek egymásnak. Március 11-én végre személyesen is ta-
lálkoztunk a NÖF képviselõjével. A fõosztályvezetõ asszonnyal
egy hosszú távú együtt gondolkozást és együttmûködést körvona-
laztunk, amelynek elsõ közös munkája a Vártól Várig Futás lehet.
Március 18-án Tamásiban jártam a Versenyképes Járások Prog-
rammal kapcsolatos megbeszélésen. A felhívás értelmében járá-
sonként 250 millió forint fejlesztési forrás állhat rendelkezésre.
Igényt, legalább három települést érintõ fejlesztés esetén, a tele-
pülési önkormányzatok együtt nyújthatják be. A társult települé-
sek polgármestereivel (Belecska, Nagyszékely, Kisszékely) egyez-
tettem már ez ügyben. Április 9-ig kell benyújtanunk az elképze-
lésünket. Az idõ rövidsége miatt én a közös önkormányzati hiva-
tallal kapcsolatos fejlesztési lehetõség kidolgozását, benyújtását
javasoltam.
Nõnap alkalmából március 7-én köszöntöttük az önkormányzat,
az intézményrendszer nõ dolgozóit, az Õszikék bentlakásban és
nappali ellátásban résztvevõ hölgyeit. A város minden kedves nõ
tagját utólagosan is sok szeretettel köszöntöm.
Március 15-én az 1948–49-es forradalom és szabadságharc évfor-
dulója alkalmából ünnepséget tartottunk. A mûvelõdési házban,
majd azt követõen a Petõfi-szobornál a Vak Bottyán Általános Is-
kola és Gimnázium tanulói, pedagógusai jóvoltából méltó módon
emlékeztünk meg hazánk hõseirõl, a magyar történelem egyik
legszebb epizódjáról. Köszönet a diákoknak, felkészítõknek, szü-
lõknek, a mûvelõdési ház dolgozóinak és Rudolf Leventének a
színvonalas megemlékezésért.

Torma József

December 3-án a beruházás mûszaki átadása megtörtént, de a hatósági engedélyezésre hosszú ideig kellett várni. Március 13-án végre
a parkolót forgalomba helyezhettük. Köszönjük a türelmüket, vigyázzunk értékeinkre!

Megnyílt a Mátyás király utcai parkoló



4 EMLÉKEZÉS 2025. március

Az 1848. március 15-i forradalom eseményeire emlékeztünk a Vak Bottyán Általános Iskola és Gimnázium negyedik évfolyamos diák-
jainak ünnepi mûsorával. A mûsort összeállította és betanította: Ácsné Böröcz Brigitta és Beidekné Bölcsföldi Mária.
A történelmi események felidézésével, versekkel és dalokkal, méltó tisztelettel emlékeztünk azokra a szabadságszeretõ márciusi ifjak-
ra, akik, ha kellett, életüket sem sajnálták odaadni a szabadságért.
Az ünnepi mûsor után lobogó fáklyákkal vonultunk a Petõfi-szoborhoz, ahol Rudolf Levente beszéde után elhelyezésre kerültek a
megemlékezés koszorúi. G.H.H.

ÜNNEPI MEGEMLÉKEZÉSÜNNEPI MEGEMLÉKEZÉS

A Tavaszi ébredés hadmûvelet
Idén 80 éve került sor a Tavaszi ébredés fe-
dõnév alatt végrehajtott hadmûveletre a
második világháború utolsó évében. A né-
met hadvezetés 1945 februárjában nagy-
szabású ellentámadást tervezett a Dunán-
túlon a szovjet 3. ukrán front ellen. Céljuk
a helyi nyersanyagforrások (kõolaj, bauxit,
mangán) és élelmezési javak birtokba vé-
tele, valamint a felvonulási terület biztosí-
tása és a szovjet elõrenyomulás feltartóz-

tatása volt. A hadászati célok eléréséhez
elengedhetetlen volt egy-két fontos hídfõ-
állás, mint például Dunapentele, Duna-
földvár és Baja környékének elfoglalása a
Duna mentén. Térségünkben a Sió-csator-
nán való átkelést az 1. SS- és a 12. SS-pán-
céloshadosztályok voltak hivatottak kihar-
colni, alárendeltjükként a magyar 25. gya-
loghadosztály segédkezett ebben. Február
derekán azonban a szovjetek felfigyeltek a
német erõk összpontosítására és megkezd-
ték a védelem kialakítását. Az offenzíva
március 6-ára virradó éjszaka indult meg,
és kilenc nappal késõbb, március 15-én
már véget is ért. Simontornya környéke
március 7-étõl alakult át harctérré, ugyanis
a szovjetek itt összpontosították helyi vé-
delmüket. A Simontornya és Cece között
húzódó szovjet ellátmányvonalakat védõ
erõk jelentõs veszteségeket okoztak a tá-
madó németeknek.

Március 11. és 12. között a németek heves
harcok és magas veszteségek árán elfoglal-
ták a várost. Kitûzött célját, a Dunát, az of-
fenzíva végül nem érte el, mindössze 30 km
mélyen tudtak csak betörni a szovjet véde-
lembe. A német arcvonal így többek közt
Simontornyánál húzódott, melynek továb-
bi kibõvítésére már nem nyílt lehetõségük.

MI-né

BÚCSÚZUNK SIMONTORNYA ELHUNYT LAKOSAITÓL:
Érsek Györgytõl, Horváth Józsefnétõl, Hegedüs Sándortól

„Elmentél egy végtelen hosszú útra, melyrõl visszanézni lehet, de visszajönni soha. Hazafelé nem építettek utat, de ha
mégis lenne egy irány, mely otthonod felé mutat: ugye hazajönnél? Visszahozna a szeretet, letörölnéd arcunkról az Érted
hulló könnyeket.”

(A névsor a Simontornyai Polgármesteri Hivatal nyilvántartása alapján készült.)
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SZALAGAVATÓ A SZAKISKOLÁBAN

Február 21-én a Pillich Akadémia végzõs tanulói miatt gyülekez-
tek az emberek a mûvelõdési házba, ahol ünnepélyes keretek kö-
zött Badics János osztályfõnök feltûzte a szalagot diákjainak, ami
az iskolás évek végét, a megmérettetés közeledtét jelzi. Az ünne-
peltekhez Bencze János országgyûlési képviselõ intézett rövid be-
szédet, majd a városvezetés nevében Kapoli-Molnár Klára alpol-
gármester köszöntötte õket. A diákok beszédei között hallhat-
tunk egy verset, melyet maga a szerzõ, a szakiskola 10. osztályos
tanulója, Lakatos Izabell adott elõ (részlet a versbõl):

Tavasz zeng a mezõn az elsõ hóvirág,
Örömhírre született ez a csúfnak hitt világ.
Ilyenkor az ember lelke is kicsit kivirul,
Ha érzi, hogy a tavaszi szellõ arcára pirul.

Ragyog az ég, vele együtt a szemek is csillognak,
A jó idõ közeledtével a lelkek is egymásra találnak.
Nincs több borús nap, csak a fénylõ kékség,
Ilyenkor a legkeményebb szívekben is felolvad a jég.

Szalagot kaptak:
Gazda/állattenyésztõ: Csuti Zoltán Dávid, Kicska Kristóf, Paréj
Johanna Barbara.
Kertész: Baki Krisztina, Csajági Fruzsina Kinga, Fodor Balázs,
Kiss Róbert, Nádi Nikolett, Õri Alexandra, Szabó Viktória.
Kereskedelmi értékesítõ: Budai Georgina, Hegyi Ferenc, Imre
Marcell, Patai Petra Napsugár, Priskó Andrea, Suplicz Orsolya,
Zentai Cintia Denissza.

G.H.H.

Jótékonysági bál az óvodáért
Sok energiát befektetve fogtak össze az
óvónõk és az óvodás gyermekek szülei,
hogy az idén is megszervezzék a jótékony-
sági bált az óvodáért. Az elõzõ évekhez ha-
sonlóan egy fantasztikus táncelõadással
kápráztatták el a közönséget. Majd Kapo-
li-Molnár Klára alpolgármester köszön-
tötte a megjelenteket, és elismerését fejez-
te ki az összefogásért. A bevétel 1.280.000
Ft lett, amit a gyermekek élményszerzésé-
re, programok, kirándulások szervezésére
fognak felhasználni. Ilyen pl.: utazó plane-
tárium, kirándulás a Tropicariumba, gye-

rekmûsor gyermeknapra, interaktív gye-
rekmûsor a Föld napjára stb. A bál jó han-
gulatáról a VOICE Band zenekar gondos-
kodott. Úgy gondolom, hogy példaértékû
ez az összefogás, ami már tíz éve töretlen.
Támogatók: A és K Kft., Fûben-Fában –
Liptainé Diel Zsófia, Kapinya gyógyszertár,
Tóth Anett kutyakozmetika, Baki Ágnes,
RingaRéka – Horváth Réka, Horkaborka –
Dolovai Zsuzsanna, Tulipán Étterem, Hor-
váth Gréta, Szépség Sziget – Bonyár Renáta,
Kovács Tímea, Horváthné Kelemen Katalin,
Kovács Erika, Tom Market, Kiliti Állat

Gyógyászati Centrum, Tóbel László és csa-
ládja, Sim-Gatter Kft. – Császár Zoltán, Ál-
lateledel Szaküzlet, Varroda Simontornya,
Körtés Gábor és családja, Tamási Játszóház,
Bundás Csibe – Hersics Tibor és családja,
Siólux Kft. Rózsa Zoltán, Skinlandia Kft. –
Pajor István, Frézia Virágbolt, Kis Kócos
Fodrászat, Cseh Iván és családja, Bellaser
Kft. – Rózsa Gábor, Sim-Roll – Bálint Péter,
Szabó Attila ev., Korall Üzletlánc Simontor-
nya, Varga Pékség, Cakes&amp;dessert by
Henriett, Réka Transz Kft., Kerekes és társa
Bt., Antonio Cioffi, Adrián Zsuzsanna,
Útonálló Kebab Simontornya, Essentials
Barber Kft., Boglárka Virágbolt Sárbogárd,
Rózsa Zoltán és családja, Sió Market – Néth
Anikó, Fried Kastély, Müller Zsanett, Jutki
Ásványvilág, Csilla Virág ajándékbolt,
MiNiNo légvárkölcsönzõ, Kajáló, Tóbel Eri-
ka és családja, Kovács Ildikó, Rétimajor,
Dobos Dóra, Hadi Dorottya, simontornyai
vár, Farkas Balázs és családja, Gyenei Lász-
ló háztartási és kisgépszerelõ, Sándor Rená-
ta, Bonyár Gábor és családja, Tüzép Simon-
tornya, Tamási Szabadidõ és Sportegyesület
és a támogatói jegyet vásárlók.

G.H.H.
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Rendszeresen jelennek meg munkáid az
Élet és Irodalom folyóiratban, hazai és kül-
földi kiállításokon is gyakran lehet talál-
kozni a képeiddel. Január 16-ig voltak lát-
hatóak a nagymarosi Kirakat Mûhelygalé-
riában a Nemzetközi Pállya Celesztin Mail
Art pályázatra beérkezett alkotások, köztük
Könyv Kata festõmûvész munkája, melyet a
zsûri díjra érdemesnek ítélt. Milyen témájú
képekkel lehetett jelentkezni?

A pályázat kiírói a nagymarosi Kirakat Ga-
léria vezetõi Pállya Celesztin születésének
160 éves évfordulója alkalmából hirdettek
küldeménymûvészeti pályázatot. Pállya
pöttyös portréira reflektáló MAIL ART
mûvek beadását várták. Mail art-nak te-
kintjük a postán, levélként feladott két-
vagy háromdimenziós mûalkotásokat. A
kiállításra olyan küldeményeket vártak,
amelyek kifejezetten erre az alkalomra ké-
szültek és Pállya Celesztin pöttyös port-
réira reflektálnak, a témához kapcsolód-
nak. A Pályázaton öt vegyes technikájú
munkával indultam, melyekkel elnyertem
a Kesserû Andrea díjat.

Mennyire van lehetõség a mûvészeknek a
mûveik bemutatására?

Ez attól is függ, hogy hol él az ember. 11
évig Budapesten éltem, ennek megvannak
az elõnyei, megismertek. A fiatal nemze-
dék szerencsére feltörekvõ, nem olyan
egyszerû a kortárs kereskedelmi galériák-
ba bekerülni. Én preferálom azokat a tere-
ket, melyek nem kizárólag kereskedelmi
céllal mutatják be a mûveket. Magyaror-
szágon elég nagy különbség van a repre-
zentációs terek minõségében. A modern,
letisztult galériák, gyûjtemények mellett,
még mindig sok olyan – leginkább a vidék-
re jellemzõ – kiállítótér van, ami a 60-as,
70-es években épült és néhány tisztasági
festésen kívül nem történt velük azóta kü-
lönösebb változtatás. Van lehetõség, de
nem olyan egyszerû a vezetõ helyekre be-
kerülni. Munkáim rendszeresen szerepel-
nek olyan országos, mérvadó seregszemlé-
ken, mint a Vásárhelyi Õszi Tárlat vagy a
Szegedi Nyári Tárlat, de említhetem a So-
mogyi és Tolnai vármegyei tárlatokat is,
ahol találkozhatnak munkáimmal. Ezen
kívül a MAOE (Magyar Alkotók Országos
Egyesülete) és a MFT (Magyar Festõk
Társasága) csoportos, zsûrizett kiállításain
is rendszeresen szerepelnek alkotásaim.
Napjainkban a virtualitás szerepe nagyon
megerõsödött, így a fiatalabb generációk-
nak már evidens, hogy a közösségi médiá-
ban prezentálják a munkáikat, ott is a
nemzetköziségre fókuszálva. Én is törek-
szem az online jelenlétre, amennyire tõ-
lem telik. Eltolódott világunk egy olyan
túlstimulált, egészségtelen vizuális pörgés
felé, amiben nem kívánok részt venni. Pl.
semmi kedvem „élõzni” a mûterembõl,
vagy táncolgatni a festõállvány elõtt a kat-

tintások érdekében. A festészet más mû-
faj, lassabb és alaposabb szemlélõdést igé-
nyel, és én a szakmám tisztelõje vagyok. A
trendek jönnek, mennek, de vannak olyan
értékek, melyek sokkal maradandóbbak a
pillanatnyi sikernél, én azokhoz igyekszem
tartani magam.

Milyen szerepet tölt be az életedben jelenleg
a mûvészet?

Mindig is nagyon fontos számomra a mû-
vészet, abban élek, és gyermekem is úgy
nevelem, hogy magától értetõdõ legyen
számára a kultúra megtartó ereje. Mióta
családom van, hátrébb sorolódott a festé-
szet. Nem egy tudatos döntés által, hanem
kényszerûségbõl. Egyszerûen nincs idõm
annyit, és úgy dolgozni a mûteremben,
amennyi szükséges lenne számomra. Sok-
szor lopva, gyermekem mellett elmereng-
ve jönnek az ötleteim, és fejben már dolgo-
zom azok megvalósítási módján. Részben
az idõhiány miatt is gazdagodott mûvészi
formanyelvem az elmúlt idõben. Több kol-
lázs és digitális képi eljárás is született eb-
ben az idõszakban.

Milyen témák foglalkoztatnak?
A témák szoktak megtalálni engem. Tény-
leg, ha kellõen éles szemmel járok a világ-
ban, figyelem a dolgokat és a jelenségeket,
akkor kapok olyan vizuális és gondolati in-
gereket, vagy mondhatjuk úgy is, hogy kó-
dokat, amiket aztán a mûteremben igyek-
szem képpé formálni. Ha körül kell írni
mégis, hogy konkrétabban mi foglalkoztat,
akkor olyan figuratív témák érdekelnek,
amik lehetõséget adnak a motívum és a

hordozó kölcsönhatásának vizsgálatára.
Tehát mûvészeti szemléletemben szerepet
játszik az önreflektív attitûd. Emellett jel-
lemzõ a kritikai hozzáállás és a groteszk
humor munkáimra. Fõ inspiráció szá-
momra jelenleg kislányom. Ahogyan fejlõ-
dik és nyílik számára a világ, én is újra elém
vele a gyerekkor csodáját. Illetve a társa-
dalmi problémák, a nõi perspektíva a mû-
vészettörténet és a profán valóság tükré-
ben, ami foglalkoztat.

Hogyan tudod a tanítás, az alkotás és a csa-
ládi élet harmóniáját fenntartani?

Kedves a feltételezés, hogy egyáltalán fent
tudok tartani valamiféle harmóniát. Min-
den esetre az idõvel való zsonglõrködés és
sok lemondás árán valahogy minden mû-
ködik. Biztos lehetne jobban is, de én elég
maximalista vagyok, és ezáltal nehéz
összeegyeztetni az elvárásaimat a valóság-
gal.

A szakmai élet, a mûvésztelepek szervezése,
a kiállításokon való megjelenés hogyan fér
be a mindennapjaidba?

Folyton jár az agyam, és az adott helyzet-
ben és pillanatban igyekszem jelen lenni és
a legtöbbet kihozni magamból és a szituá-
ciókból, hogy tartalma legyen az életnek.
A festészet más téma, mert oda idõ kell, rá
kell hangolódni, nem lehet csak úgy fél
órát festeni. Ennek a típusú munkának íve
van, lefolyása. Ezt a legnehezebb megte-
remteni, mert az iskolában ugye adott a
tanterem, a diákok és én is. A szervezéssel
folyamatosan foglalkozom, ha tudok, írok
egy-két e-mailt, illetve telefonálok – hiszek
az emberi kapcsolatok erejében. A kiállí-
tásokon való részvétel valós kihívás, na-
gyon sokszor nem tudok elmenni a meg-
nyitókra, de a munkáimat elszállíttatom,
aminek elég komoly költsége van, de fon-
tos a szakmai jelenlét. Remélem, idõvel
több eseményre tudok fizikálisan is eljutni,
és talán idõvel mûvésztelepeken, reziden-
cia programokon is részt tudok, tudunk
venni. Jó példa erre a római ösztöndíj, me-
lyet 2022-ben nyertem el. Kislányommal,
aki akkor még épp elmúlt egy éves, kettes-
ben jártuk be Rómát. Megnéztem a jelen-
tõs múzeumokat, utcákat, tereket, úgy,
hogy hordozóban vittem a hátamon. Bol-
dog, de nehéz idõszak volt ez az életünk-
ben, örök emlék. Aki megtapasztalta mi-
lyen létállapot Rómában lenni, annak egy
része örökre ott is marad. 30 napos volt ez
az ösztöndíj, életem egyik legnagyobb él-
ménye, örülök, hogy kisgyermekes anya-
ként vállaltam.

Mire vagy leginkább büszke? Van-e célod,
amit mindenképpen szeretnél a jövõben
elérni?

Gyermekemre, családomra. Szakmailag
pedig, ahol most tartok, arra úgy érzem,
büszke lehetek. Amikor gyermekként el-
határoztam, hogy szeretnék mûvész lenni,

Beszélgetés Könyv Katával
Folytatás az 1. oldalról.
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valahogy így képzeltem el a sikert. Büszke
vagyok az eddig elért eredményeimre, és
festettem néhány igazán erõs munkát. A
Barcsay-díj elnyerése meghatározó volt
szakmai utamon. Örülök, hogy bizalmat
kaptam annak idején az Élet és Irodalom
szerkesztõségétõl, és saját grafikai rova-
tom lehetett három éven át a lapban, Agy-
lap címmel. Azóta is rendszeresen jelenik
meg lapszám a munkáimmal. Jelentõs si-
kernek éltem meg, hogy csoportos tárlato-
kon mutatkozhattam be Bécsben, Prágá-
ban, Berlinben és több alkalommal Párizs-
ban. 2015-ben felvételt nyertem a Pécsi
Tudományegyetem Doktori Iskolájába,
amire szintén büszke vagyok, ahogy arra is,
hogy 2023-tól a Magyar Mûvészeti Akadé-
mia ösztöndíjasaként végzem alkotótevé-
kenységemet. Tavaly jelöltek Megyei Prí-
ma díjra képzõ- és iparmûvészet kategóri-
ában. Büszkeséggel tölt el, hogy a Mûcsar-
nok tavaszi, Vanitas olvasatok címû tema-
tikus kiállítására négy munkámat is kivá-
lasztotta Kondor-Szilágyi Mária vezetõ
kurátor. Emellett készülök önálló buda-
pesti tárlatomra, és készítem a saját honla-
pomat, mondanom sem kell, hogy lopott
idõben, apró lépésekben haladok. Munká-
mat megnehezíti a téli beteges idõszak,
amikor erõs vírusok egyéb elfoglaltságot

biztosítanak számomra. Amit még remé-
lek, hogy tudok valós, elmélyült és profi
munkákat létrehozni, és megmaradnak
azok a körülmények, amik lehetõvé teszik,
hogy tudjak alkotni. Persze szeretnék is-
mét külföldön is kiállítani, utazni, sikere-
ket elérni, meglátjuk, mit hoz majd az élet.

Hol élsz jelenleg?

Jelenleg Siófokon élek, a Kiliti városrész-
ben. A Balaton közelségét szeretem, és azt
is, hogy nyugodt körülmények közt, szép
helyen tud nevelkedni kislányom. De kö-
zegem itt nincs, Székesfehérvárra járok
dolgozni és Budapestre a szakmai esemé-
nyek miatt.

Mit jelent számodra Simontornya?

Sokat. Itt nevelkedtem, a táj és maga a vá-
ros a szívemben él. Mikor hazalátogatok,
megnyugszik a lelkem az ismerõs dombok
láttán, vagy ahogy átmegyek a Sió-hídon,
és megpillantom a templom tornyának jel-
legzetes íveit, vagy elkanyarodok a vár felé,
és megkeresi szemem a jól ismert ágyúgo-
lyókat a várfalban. Ide kötnek a gyökere-
im, a családi ház, a sok emlék. Barátaim
azonban sajnos már nem igazán vannak
Simontornyán és kevés eseményre is jutok
el. Az utóbbi idõben a szeretteim halálá-
nak emléke is jelen van, ha hazalátogatok.
Simontornya nagyon szép település, de a
melankólia köde valahogy nem hagyja el,
lehet, hogy ettõl is szép számomra.

Mennyire határozta meg az életedet a mû-
vészcsaládi környezet?

Meglehetõsen. Szerencsésnek érzem ma-
gam, hogy olyan légkörben nevelkedhet-
tem, amiben elemi része volt életünknek a
kultúra. A képzõmûvészet, színház és zene
szeretete és értõ befogadása már gyerek-
koromban elkezdõdhetett, nem adatik
meg ez mindenkinek.

Köszönjük szépen, hogy idõt szakítottál e
beszélgetésre. További sikereket és jó egész-
séget kívánunk!

MI-né

50 éves a Vármúzeum

Hogyan került
sárkány a várba?

A várba belépõ látogatók elõször mindig a
kapu kilincsét csodálják meg, ami finoman
megformált, egymással szemben elhelyez-
kedõ két stilizált sárkányt ábrázol. A
bronzkapun a várat birtokló családok cí-
merei sorakoznak, közöttük is található
olyan, melyen sárkány szerepel.
A vár feltárásakor elõkerült egy mészkõ
faragvány, amely valaha a loggiát díszítet-
te, rajta a reneszánsz fõúr, Gergellaki Buz-
lay Mózes családi címere látható. A címer-
pajzson szerepel egy sas karmaiban kard-
dal, és ezt vette körbe egy sárkány, aminek
már csak a hátsólába felismerhetõ. Az ud-
varon, a loggiára feltekintve ma is felfe-
dezhetõ a faragott balluszterek között egy
Buzlay-címer, és a kaputorony emeleti ter-
mében a reneszánsz kandallón szintén lát-
ható egy hasonló, melyen a címerpajzs kö-
rül a farkával önmagát megfojtó, azaz ön-
magát feláldozó sárkány szerepel. Ez a
szimbólum jelképezi azt, aki hajlandó saját
magát is feláldozni, hogy másokon segít-
hessen, vagyis ez a Sárkányos Lovagrend
jelképe.
Luxemburgi Zsigmond 1408. december
12-én kelt oklevelében alapította meg a
Sárkányos Lovagrendet. A király és a ki-
rályné együtt hozta létre a kereszténység
védelme érdekében ezt a lovagi közössé-
get. Védõszentül Sárkányölõ Szent Györ-

gyöt és Szent Margitot választották, akit a
legenda szerint a sárkány lenyelt, de isteni
segítséggel sértetlenül került ki a fenevad
gyomrából. A rend alapító tagjai azok a bá-
rók és fõemberek, akik a királyt mindig hû-
ségesen szolgálták. A rendnek két fokoza-
ta volt. Az elsõ fokozat tagjai huszonné-
gyen lehettek, a sárkányt és a keresztet vi-
selték, míg a második fokozat csak a sár-
kányt. Ez utóbbi tagjainak száma korlátlan
volt. Az alapító oklevélen az elsõ lovagok
között szerepelt Ozorai Pipo, aki Simon-
tornyát is birtokolta, és Garai János, aki-
nek leszármazottai a XV. században vol-
tak gazdái a várnak. Azzal, hogy ezen urak
a rend tagjai lettek, tisztességben még ma-
gasabbra emelkedtek. A király azt is meg-
fogadta, hogy amennyiben uralkodói ha-
ragja rendtagot sújtana is, a tagokkal
együtt kell az illetõ felett bíráskodnia.
Az 1400-as évek eleje olyan viharos volt az
uralkodó számára, hogy a lovagrend létre-
hozásában mindenekelõtt saját trónjának
biztosítását a hozzá hû bárókkal való szö-
vetkezést kell látnunk. Mivel Zsigmond
rövidesen megszilárdította hatalmát, arra
törekedett, hogy csökkentse a sárkányos
lovagok gyámkodását. A rend életébe a
legjelentõsebb változást Zsigmond német
királlyá, majd német-római császárrá való
választása okozta. Ezzel kezdõdött meg a

Sárkányrend látványos külföldi karrierje.
A rend az országon kívül a hit védelmére
és az árvák, özvegyek oltalmazására szol-
gáló közösséget jelentett. Tekintélyét
Zsigmond császári méltósága adta meg,
akinek protokolláris gesztusai között je-
lentõs szerepe volt a Sárkányrend jelvé-
nyek átadása. A rend túlélte Zsigmondot.
Albert király és császár elõszeretettel ado-
mányozta a sárkányos jelvényt, hasonló
megfontolásból, mint apósa, fontos külföl-
di személyiségek és külföldi méltóságok-
nak.
Gergellaki Buzlay Mózes, a simontornyai
vár reneszánsz gazdája is tagja volt a lovag-
rendnek, így jogosan használta a családi cí-
mer köré tekerõdõ sárkányt. 1512-ben
férjhez adta Katalin nevû leányát Báthory
Györgyhöz, akinek a családja szintén tagja
volt a rendnek, ezzel magyarázható, hogy a
Báthory-címerben is megtaláljuk a sár-
kányt.

MI-né
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ISKOLAI HÍREK
KÉZILABDA DIÁKOLIMPIA

December 17-én és február 27-én rendeztük meg a IV. korcsoportos fiú városkörnyéki
kézilabda diákolimpiai döntõt. Iskolánk tanulói a 4. helyezést érték el.
A csapat tagjai: 7. a: Nádori Antal Ferenc, Dudás Szabolcs Bertalan, Megyeri Martin,
Stósz Bálint Ferenc, Gyõri Máté Hunor; 7. b: Bencze Bese Kornél, Kneisz Benedek,
Nyári István, Szabó Samu László; 6. a: Juhász Marcell 5.b: Kovács Mátyás.

IMPLOM JÓZSEF
KÖZÉPISKOLAI

HELYESÍRÁSI VERSENY
Emperger Flóra, gimnáziumunk 10. évfo-
lyamos tanulója, az Implom József Közép-
iskolai Helyesírási Verseny országos dön-
tõjébe jutott, melyet hagyományosan idén
is Gyulán rendeztek meg az Erkel Ferenc
Gimnáziumban. A helyesírási tesztbõl és
tollbamondásból álló feladatsor megoldá-
sában helytállt, bár a képzeletbeli dobogó-
ra nem állhatott fel, de teljesítményével
öregbítette iskolánk hírnevét.

HELYESÍRÓVERSENY
Február 26-án rendeztük meg az alsó tago-
zat 2., 3. és 4. évfolyamán az iskolai helyes-
íróversenyt. A versenyre 42 tanuló neve-
zett, akik a tananyagra és nyelvi fejtörõkre
épülõ feladatlapon bizonyíthatták helyes-
írási ismereteiket.
I. helyezett: Gárdonyi Léna 2. a, Paholik
Viktória 3. a, Németh Anasztázia 4. b
II. helyezett: Bánki Zsombor 2. a, Szabó
Lõrinc Boldizsár 3. a, Horváth Emília 4. a
III. helyezett: Szepesi Szabolcs 2. a, Cser-
háti Bence Simon 3. b, Kiss Ferenc Barna-
bás 4. b

MATEMATIKA-
VERSENY AZ ALSÓ

TAGOZATON
2025. március 5-én, új hagyományt teremt-
ve, matematikaversenyt rendeztünk a 2., 3.
és 4. évfolyamokon. Az alapmûveleti fel-
adatok mellett logikus gondolkodást
igénylõ feladványokban mérték össze
tudásukat a gyerekek.
Jövõre is várjuk az alsó tagozatos matek-
zsenik jelentkezését!
I. helyezést ért el: Tóth Nikolett 2. a, Lenge
István Áron 3. b, Horváth Emília 4. a, Kiss
Ferenc Barnabás 4. b
II. helyezést ért el: Kovács Kristóf 2. b,
Dobrocsi Dzsenna Romina 2. b, Paholik
Viktória 3. a, Nagy Ádám Benjámin 4. b
III. helyezést ért el: Gulyás Réka 2. a,
Bonyár Blanka 3. a, Fodor Zétény Bence 3.
b, Szõke Marcell 4. a
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ISKOLÁBAN AZ ERDÕ
Március 6-án iskolánkban a Lengyel-Annafürdõi Erdészeti Erdei
Iskola szervezésében a talaj ökoszisztéma, fenntarthatóság téma-
körében interaktív elõadáson vehettek részt a 3-4. osztályos tanu-
lók. A foglalkozás végére sok új ismerettel gazdagodtak a diákok,
iskolánk ajándékot is kapott.

Zöldsarok

KOMPOSZTÁLÁS
Kedves Olvasó!
A mostani témáról is írtam már elõzõ szá-
mokban, de megint érzem az aktualitását,
illetve egy kicsit helyi büszkeségünket sze-
retném népszerûsíteni. Ez pedig a kom-
posztálás témaköre.
Elõször is beköszöntött a március, itt a ta-
vasz, mindenki kiszabadult a kertbe, a
„hegybe”, és nekiállt újult erõvel, téli
álomból felocsúdva a zöld munkálatok-
nak. Tavalyi elszáradt ágak, szárak, eljött a
metszés ideje is, valaki már a fûnyírót is be-
indította. A lényeg, hogy telkünk egy kis
sarkában elkezdtük felhalmozni a zöldhul-
ladékot.
A legalapvetõbb, hogy építsünk magunk-
nak egy kis saját komposztálót. Ebbe me-
het bele a konyhai zöldhulladék, ami egy
átlag háztartás kommunális hulladékának
a harmadát teszi ki. Tehát ez már ne kerül-
jön a vegyes szemét közé, ha vissza tudjuk
integrálni a körforrásba. Mehet még hozzá
a kerti maradvány, és szépen fél, egy év
alatt lesz saját humuszunk a növényeink
nagy örömére.
Viszont van az az idõszak, mikor hulladék-
dömping keletkezik a gazdaságunkban. Il-
letve vannak nagyobb ágak, hatalmas fû-
mennyiség, ami egy kis házikomposzt ese-
tében inkább gondot okoz, mint megol-
dást. Ekkor jön a gondolat, ezt biza el kell
szállíttatni. Ha van érvényes hulladékszál-
lítással kapcsolatos szerzõdésünk, akkor

lehetõségünk van havonta egy alkalommal
a meghirdetett napon a speciális zsákban a
ház elé kitenni a bezsákolt zöldhulladékot.
De a zsák elég szûk keresztmetszet, mivel
könnyen szakad, nagyobb, vaskosabb ele-
meket nem tudunk belerejteni. És itt jön a
mi új komposztálótelepünk! Most errõl ír-
nék pár informatív sort, mert lehet, az Ol-
vasó még nem is tudott ezekrõl a nagysze-
rû hírekrõl.
A komposztálótelepünk tavaly õsszel in-
dult el igazán, egy hazai pályázat segítségé-
vel valósult meg. Rengeteg munkát fekte-
tett az önkormányzat abba, hogy ez létre-
jöjjön, és remélem, ilyen lelkesen fogadják
Simontornya lakosai is ezt a lehetõséget.
A telep a Gyár utcából megközelítve – el-
hagyva a pálinkafõzõt – található. Hétfõn
és pénteken délelõtt 8-tól 12-ig, illetve
szerdán délután 12.30-tól 5-ig tart nyitva.
Ha kérdés van, két telefonszámon lehet ér-
deklõdni: 30/412 7185, illetve 30/412 9015.
De mit is lehet oda vinni? A telep két terü-
letet vett célba, az egyik az építési törme-
lék, illetve a zöldhulladék. Szerencsére az
inert hulladék befogadásával is megoldó-
dott egy nagy probléma, ami sok családot
érintett, mert ezt igazán sehova nem lehe-
tett elszállíttatni. Persze ez a törmelék sem
lehet „vegyes felvágott”. Beton-, tégla-,
cserépelemeket fogadnak. Mindegyiknek
más a tarifája. Mikor összegyûlik egy na-
gyobb mennyiség, akkor ledaráltatják, és

ezt a darálékot meg lehet vásárolni, ami
építkezéseken hasznosítható.
A zöldhulladék esetében értelemszerûen
minden kerti hulladék vihetõ, de számí-
tunk az emberek becsületességére, hogy
drótokat, mûanyagot nem rejtenek a bevitt
szállítmányba, mert ezzel a gép mûködését
kockáztatják. Arra nincs személyzet, hogy
átgereblyézzék a komposzthalmokat.
Helyi lakosok esetében díjmentes a beszál-
lítás. Mikor felajánlom ezt a lehetõséget,
mindig azt róják fel az emberek, hogy de be
kell vitetni, és ahhoz fuvarost kell fogadni-
uk. Úgy hiszem, hogy vannak ennél na-
gyobb, felesleges kiadásaink is az életünk-
ben. Gondoljunk arra, hogy ezzel segítjük
a természet körforgását, nem elégetjük ezt
az értékes kincset, illetve Simontornyán
található jó pár fuvaros, amivel a helyi vál-
lalkozókat támogatjuk.
Maga a telep úgy mûködik, hogy 30 nap
elõkezelést követõen jön 30 nap utóérle-
lés, ami után a rostálás következik. A vég-
eredmény jó minõségû humusz lesz, mely
kertbe, szõlõbe, gyümölcsfákhoz, mulcso-
záshoz, millióképpen hasznosítható. És a
legszebb az egészben, hogy iszonyat kicsi
az ökolábnyoma, mivel a mi hulladékunk-
ból lett a mi humuszunk.�Látható még az
is, hogy jóval rövidebb idõ alatt megy vég-
be az átalakulás, mint egy otthoni kom-
posztáló esetében.
Remélem, hoztam egy kis kedvet a kerti
munkához is, illetve választ arra, hova is te-
hetném a zöldhulladékomat!
Ez az a pont, amit igazán köszön a Föld!�

Körtés Kinga

CURIE KÖRNYEZETVÉDELMI
EMLÉKVERSENY

Iskolánk csapata a 3. helyen végzett a verseny területi fordulójá-
ban, amit Szekszárdon a Garay Gimnáziumban tartottak. A ver-
seny elsõ három fordulója online zajlott, a beküldött feladatlapok
alapján három vármegye (Baranya, Fejér és Tolna) legjobb hat
csapata került a döntõbe. Itt tanulóink, Horváth Márton (9. g) és
Kormosói Ramóna (9. g) az elméleti feladatok megoldása mellett
ásványvizekhez kapcsolódó kísérleteket is végeztek. (A csapat 3.
tagja, Nagy Nimród (9. g) betegség miatt nem tudott eljönni, de az
online feladatok megoldásában õ is aktívan részt vett.)
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NE HAGYJA ELVESZNI ADÓJA 1 %-ÁT!
Tisztelt Tagtársak,

tisztelt Támogatóink!
2025. március 15-étõl már elérhetõek a NAV által készített 2024.
évi SZJA tervezetek. Így egyszerûen, könnyedén be lehet adni (el-
fogadni) a bevallásainkat. Az egy százalékot (1 %) külön kell el-
készíteni. Aki úgy érzi, szívesen támogatná az egyesületet, kérem,
töltse ki a nyilatkozatot is.

Ahogy az elmúlt években is tették, kérjük, támogassanak bennün-
ket!

Simontornyai Fény-Erõ Egyesület vezetõsége

Tisztelt Olvasók!
A Polgárõr Egyesület ezúton szeretne köszönetet mondani mind-
azoknak, akik a múlt évi jövedelemadójuk 1 %-át egyesületünk
részére ajánlották fel.
Ezúton kérünk mindenkit, hogy az idei évben is legyenek segítsé-
günkre.

Felajánlásukat elõre is köszönjük!

Tisztelt simontornyai Polgárok,
Cégek, Vállalkozók!

Kérjük, ha tehetik, adójuk 1 %-ával támogassák a SIMON-
TORNYAI KÉZILABDA KLUBOT!

(Az egyesület adószámával kitöltött lapokat igény szerint biztosí-
tunk.)
A befolyt összeget utánpótlás-nevelésre fordítjuk.
Számlaszámunk: OTP Bank Zrt. 11746098-20031426
Köszönjük bizalmukat!

Tisztelettel: Lampert Csaba ügyvezetõ elnök

Tisztelt Olvasók!
A Simontornya Önkéntes Tûzoltó Egyesület ezúton szeretne kö-
szönetet mondani mindazoknak, akik a múlt évi jövedelemadójuk
1 %-át egyesületünk részére ajánlották fel. Ezúton kérünk min-
denkit, hogy az idei évben is legyenek segítségünkre.

Felajánlásukat elõre is köszönjük!

Köszönet az adományokért
Tisztelt simontornyai

Polgárok, Cégek, Vállalkozók!
A „Simontornyáért” Közalapítvány nevében szeretnék köszöne-
tet mondani mindazoknak, akik 2023. évi személyi jövedelemadó-
juk 1 %-át alapítványunknak ajánlották fel, és ezzel Simontornya
városát támogatták. Az SZJA 1 %-ából kapott támogatások ösz-
szege 2024-ben 323.142 Ft volt. A befolyt összegbõl a kuratórium
határozata alapján a következõ célokat, szervezeteket támogat-
juk:
1. A Vak Bottyán Általános Iskola és Gimnázium
2. A Simontornyai Hagyományõrzõ Csapat
3. Helyi civil szervezetek
Kérjük, adójuk 1 %-ával 2025-ben is támogassák alapítványun-
kat!
Az alapítvány neve: Simontornyáért Közalapítvány

Azok a magánszemélyek, vállalkozók és cégek, akik valamilyen
konkrét célra szeretnének támogatást felajánlani, megtehetik
alapítványunkon keresztül. Ez történhet készpénzbefizetéssel és
átutalással is a konkrét cél megjelölése mellett.
Számlaszámunk: OTP Bank Zrt. 11746098-20028053
Ismét megköszönve bizalmukat!
Tisztelettel:

Máté Imre az alapítvány kuratóriumának elnöke

SZÜLETÉS FEBRUÁRBAN:

RÓZSÁS LORÉNA
EMÍLIA

HÁZASSÁGKÖTÉS NEM VOLTA kép illusztráció

> Nyomdai munka: Bogárd és Vidéke Hírház. E-mail: bogardesvideke@gmail.com Felelõs kiadó: Simontornya Város Ön-
kormányzata. Szerkesztõ: Géringerné Horváth Hajnalka. Fotók: Nádasi Martin és Géringerné Horváth Hajnalka HU ISSN 1417-8990

Városi Étterm és Konyha, Simontornya
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VÁRTÓL VÁRIG FUTÁS
2025. május 31-én futóversenyt rendezünk félmaraton és más táv-
futó kategóriákban a SIMONTORNYAI és az OZORAI Vár kö-
zött.
A Vártól várig futás útvonala a két történelmi emlékhelyet össze-
kötõ Sióparton halad végig, olyan környezetben, ami a verseny él-
ményén túl is maradandó emlékeket ad az indulóknak.
A helyszín Magyarország egyik gyönyörû tája, ahol a Dunántú-
li-dombságot és a Mezõföldet a Sió medre választja el egymástól.
Itt a múlt és a jelen találkozik, két középkori vár hirdeti a történe-
lem évszázadait.
A 13. századtól álló, fénykorát a 16. században elnyerõ simontor-
nyai vár ma Magyarország egyik legfontosabb reneszánsz épülete.
Jelentõs magyar nemesi családok birtokában állt, volt szandzsák-
sági központ, kuruc támaszpont, magtár, raktár vagy éppen szük-
séglakás. 50 éve adták át a turisztika számára, a régió jelentõs köz-
mûvelõdési helyszíne.
Ozorán a Sió melletti dombon magasodó várkastélyt a 15. század
elején építtette a firenzei Filippo Scolari, azaz Ozorai Pipo. A re-
neszánsz hangulatot idézõ épület belsõ udvarát és emeleti folyo-
sóit helyreállított és rekonstruált reneszánsz kõfaragványok díszí-
tik, termeiben korabeli enteriõrök várják a látogatókat.

Nevezési díj Elõzetesen Helyszínen
1 km 1500 Ft 2000 Ft
5 kilométer 4000 Ft 4500 Ft
10 kilométer 5000 Ft 5500 Ft
Félmaraton (21 km) 6000 Ft 6500 Ft
Támogatói jegy vásárlására is van lehetõség (4500 Ft), mely tar-
talmazza a két várba szóló belépési lehetõséget.
A nevezési díj tartalmazza: részvételt a versenyen, a rajtszámot,
az egyedi, emblémázott textil táskát. A sikeres teljesítõknek egye-

di befutóérmet, frissítést az útvonalon, online eredménylistát,
online letölthetõ oklevelet. Orvosi szolgálatot, zárt és biztosított
útvonalat. Belépõjegyet a simontornyai várba. Chipes nettó idõ-
mérést. Zuhanyzási lehetõséget Simontornyán. Részvételt a ver-
senyhez kapcsolódó programokon.
Az elsõ három helyezett távonként, férfi és nõi kategóriában is ér-
tékes nyereményeket kap!



FIZESSEN ELÕ A SIMONTORNYAI
HÍREKRE a polgármesteri hivatalban!

200 Ft/újság
Egész éves elõfizetés: 2400 Ft
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Nem bántja a szemét a szemét?
Nem muszáj a városnak
szemétteleppé válnia!

Ha valaki végigsétál Simontornya utcáin, parkjaiban vagy a külte-
rületeken, elõbb-utóbb szembe találja magát egy bosszantó lát-
vánnyal: szétdobált mûanyag palackok, építési törmelék, elha-
gyott bútorok, zacskók, cigarettacsikkek. Mintha egyeseknek tel-
jesen mindegy lenne, hol végzi a hulladékuk. A kérdés csak az:
tényleg ilyen városban akarunk élni?
Miért néz ki így a város?
– Mert vannak, akik nem törõdnek vele.
– Mert könnyebb kidobni a szemetet az árokpartra, mint elvinni a
legközelebbi kukáig.
– Mert senki sem érzi magáénak a problémát, és sokan inkább el-
fordítják a fejüket, minthogy tegyenek valamit!
Mindig lehet az önkormányzatra mutogatni, de ha mindenki a
másiktól várja a megoldást, akkor ugyan mi fog változni? A sze-
metelõk nem fognak maguktól megjavulni, ha senki nem szól rá-
juk, és ha nincs következménye annak, hogy valaki egy rakás hul-
ladékot borít a folyópart szélére vagy a vasút mellé.
Mit lehetne tenni?
– Csökkentsd minimálisra a nejlonzacskók és a mûanyagok hasz-

nálatát!
– Piacon és boltokban használj kosarat vagy textilzacskókat!
– Ne szemetelj! Ha már ezt többen betartanák, sokkal tisztább

lenne a város!
– Ha látsz egy kupac szemetet, ne menj el mellette szó nélkül!
– Gyûjtsd szelektíven a hulladékot és komposztálj, ha teheted!
– A közösségi takarítások nem szégyen, hanem példaértékû dol-

gok. Ha néhányan összefognak, csodákra lesznek képesek.
– Ha tevõlegesen is szeretnél tenni és csatlakozni egy ilyen kezde-

ményezéshez, várunk szeretettel a „Te szedd” akció keretein
belül, amelynek dátuma 2025. április 12., ahol a szemét
elszállításáról is gondoskodnak!

Simontornya nem érdemli meg, hogy szemétdomb legyen! De
ezért nekünk, itt élõknek kell tennünk – mert ha mi nem, akkor
ki?

Néth Dávid

TUDTAD?
Egy PET-palack

lebomlási ideje kb. 450 év!
A kukába dobni az árakpart helyett

csupán 1 mozdulat!


